外国人汉语系列教材

BRIDGE--CHINESE LANGUAGE COURSE FOR FOREIGNERS



GAO

(=)

北京语言学院出版社

桥

外国人汉语系列教材

步 步 高 (二)

北京外交人员语言文化中心 编

主编 石金才

编者 王俊香 范春明 张墨妥 汤宜标

 英译
 孙慧敏

 插图
 耒栋敏

北京语言学院出版社

(京) 新登字 157号

北京外交人员语言文化中心编

北京语言学院出版社 出版发行

(北京海淀学院路15号 邮政编码100083) 门头沟胶印厂印刷

开本 850 × 1168 毫米 1 / 32 12.75 印张 313 千字 1993 年 3 月第1版 1993年 3 月第1次印刷 印数: 1 - 2050 册 1SBN 7 - 5619 - 02 17 - 6 / 11 • 182 01230

桥

外国人汉语系列教材

前 言

《桥》是为来华工作的外国人编写的汉语教材,包括《容易学》、《步步高》和《新实践》三种。

供外国人使用的汉语教材,公开出版的已不下百余种,但它们都是为在学校专修汉语的外国学生编写的。其实,在校园以外,还有一大批外国朋友在努力学习汉语。这些外国朋友大多在外交、以及经济、贸易、新闻、文教、科技各界任职。他们生活在中国,经常同中国的有关机构打交道,或与中国朋友合作共事。工作和生活需要他们懂得汉语,但是,因为公务在身,不可能到学校去专门学习。他们在繁忙的公务中,或以家庭为课堂,或结伴成班,延聘中国教师教授汉语。

北京外交人员语言文化中心就是承担在京的外交人员汉语教学任务的机构。从 50 年代开始,特别是近 10 多年来,随着业务的不断扩大,教学的研究工作取得了不少进展。《桥》这套教材就是这方面的体现。考虑到来华的其他工作人员学习汉语的需要,书稿在正式付印前增加了有关内容,这样,《桥》就扩大为在中国工作的所有人员都可以使用的汉语教材了,当然,海外其他与他们情况相类的外国朋友也可使用。

在这套教材中,《容易学》是初级口语教材,以生活和工作中常用的口语为内容,使用汉语拉丁化拼音字母,不出现汉字。《步

步高》是初级汉语基础教材,汉字、拼音、译文同步出现,语言实用,由简到繁,重现率高,适合系统学习汉语的外国朋友使用。《新实践》是《步步高》的后续教材,目的在进一步提高使用者的汉语水平。

编者注意到本教材使用对象的特殊需要和学习条件,在遵循一般外国人学习汉语的共同规律的同时,尤其强调针对性和实用性,这主要体现在:

- 一、本教材的语言材料密切结合使用者生活和职业活动的实际,具有鲜明的职业活动的色彩,符合外国工作人员在生活和履行公务中进行语言交际的要求。
- 三、本教材在选用汉语各种表达方式时,注意使用者的身份和特点;在传授这些表达方式的基本意义和结构的同时,注意说明它们的使用场合。

四、本教材鉴于使用者的学习条件,在练习项目和内容的安排上,尽量注意繁简适度和突出重点。为便于自学,本教材都配有录音带。

本教材经过试用和调整,付印前,又进行了集中的讨论和修订。一部好的教材,固然决定于编写人员的努力和劳动,也离不开各方面的意见。我们诚挚地欢迎汉语教学界的专家和使用者的批评和建议,以使之更臻完善。

愿《桥》给外国朋友的生活和工作带来便利,在中外友好交往中架起语言的桥梁!

北京外交人员语言文化中心 1990.3

BRIDGE

Chinese Language Course for Foreigners

PREFACE

"Bridge" is a set of Chinese language course dedicated to foreigners working in China. It consists of three parts: "EASY TO LEARN", "CLIMBING STEP BY STEP" and "NEW PRACTICE".

There are so far about a hundred kinds of Chinese teaching materials published for foreigners. However they are all compiled for foreign students who major in the Chinese language in their studies. As a matter of fact, there are large numbers of foreign friends outside the campus assiduously studying the Chinese language. Most of them hold posts in the diplomatic missions, or in the circles of trade and economy, press, culture and education, or of science and technology. They live in China, have frequent contacts with relevant Chinese departments or work together with Chinese colleagues. Apparently both work and life make it necessary for them to know some Chinese. However it is almost impossible for them to drop work and go to a full—time Chinese language school. Therefore, they always try to find time to study the language either at home or in a group under the instruction of

Chinese teachers.

The Beijing Language and Cultural Centre for Diplomatic Personnel is an institution committed to the Chinese language teaching for diplomats in Beijing. Since 1950s, especially in the past ten yesrs or so, great progress has been made in teaching and research with steady extension and wider range of their teaching services, and "Bridge" is a good reflection in this respect. Taking into consideration of the needs of other office workers in Beijing, certain contents have been added to the original texts, and thus "Bridge" has extended and become a Chinese language course material suitable to all foreigners working in China and other foreign friends who are in similar situation.

In this set of Chinese language course, "EASY TO LEARN" is an elementary spoken Chinese textbook with conversational expressions of everyday life and work, and it presents only the Pinyin (the alphabetic system of writing) of the Chinese characters instead of the characters themselves. "CLIMBING STEP BY STEP" is an elementary Chinese textbook with characters, Pinyin and English translation, and it covers a vocabulary which is practical, moves up step by step from easier language points to more complicated and difficult ones with plenty of repeated application of the new words and expressions. This volume applies to all foreigners who plan to study the language systematically. "NEW PRACTICE" is a follow—up material of the second volume with a view enabling our readers to further improve their Chinese standard.

In view of the special needs and actual conditions of our readers, we have laid special emphasis on the practical situational application of the language in addition to the general rules of Chinese language studies and this is reflected in the following aspects:

- 1. The language points in this textbook are closely related to the actual needs in daily life and especially the occupational activities of our readers. They are therefore highly practical and in accord with the language demands of our foreign readers in their life and work.
- 2. This material is designed to improve the learners' ability in practical application of the Chinese language, especially their listening comprehension and speaking fluency; necessary explanations to certain language points are provided while excessive theoretical introductions are avoided.
- 3. Much attention has been given to our readres' special needs and their different capacities in choosing the various patterns and experssions for this texbook, and the situations for the application of them are explained in addition to their meanings in general and basic structures.
- 4. The items and contents of the exercises are well—balanced with proper emphasis on the key points. To make their self—study easier, an accompanying set of recording cassettes are available for our learners.

This material had been trial—used for a long time and revisions were made on the basis of concentrated discussions and revisions before its printing. A good language course book depends very much on the hard work of its compilers. However, it is also true that comments and suggestions from our readers are absolutely indispensable. We sincerely welcome criticisms and sug-

gestions from specialists in the Chinese language teaching circles and other friends and readers so that we can make fruther improvements in the future.

We sincerely wish that "Bridge" will bring convenience to our foreign friends in their life and work, and we earnestly hope that "Bridge" will help build up a language bridge for the promotion of relations between China and other countries.

> Beijing Language and Culture Centre for Diplomatic Personnel March, 1990

《步 步 高》

编写说明

本套教材为基础汉语教材,共分四册,每册二十课,是为驻 北京的外交人员编写的,也适于来中国旅游、经商及一般初学汉 语的外国人选用。

- 一、本套教材是以功能为纲编写的。全书以两个外交人员—— 大卫·布朗和汤姆·格林到北京后的生活、工作、购物、社交及 旅游等活动为线索,有针对性地设置了各功能项目,场景安排力 求真实、自然;语言材料的选用注意规范、实用。
- 二、全书一至四册的课文,均采用会话体。对话由易到难,由简到繁,由单句逐步过渡到语段。某些功能项目,按用语繁简的不同层次,循环出现。学员从任何一册学起,都可学到自己所需的内容。
- 三、生词数量,第一册每课为10-13个;第二册每课为15-20个;第三、四课每课不超过25个。由于限定了生词数量,使课与课之间进度平缓。这样,可提高词语在课文中的重现率,利于学员记忆和掌握。学完全书后,学员可掌握生词1800个左右。

另外,为了扩大学员交际范围,一般在课文后面,我们又给 了适量的补充生词。

四、为了便于学员自学,凡学员应掌握的内容,均有汉语拼音。一、二册课文,全部加了英文翻译。

本套教材的注释,包括两方面内容:一是从汉外比较出发,针 对学员学习的难点,说明汉语语言结构及某些词语运用上的特点, 旨在解决学员的实际问题。二是向学员介绍中国的有关文化知识, 使学员掌握某些交际场合所应使用的语言,并对中国的历史,现 实社会及某地的风土人情,名胜古迹有所了解,以便更正确地进 行语言实践。

五、练习部分,尽量做到形式多样,通过分散与综合的反复 练习,使学员掌握所学重点及难点。

六、每篇课文后面,附有汉字笔顺及繁简字对照表,以便帮 助学员学习汉字。

本套教材的出版,得到了北京语言学院出版社有关同志的具体指导和帮助,谨在此表示感谢。由于我们的经验及水平所限,仍难免存有疏漏及不当之处,衷心希望使用本教材的教师和热心的读者提出宝贵意见,以便进一步修改。

编 者 1991年2月

CLIMBING STEP BY STEP

Author's Note

This is a set of elementary Chinese language teaching material consisting of four volumes with 20 lessons in each one of them. It is dedicated to learners in the foreign diplomatic community in China, and may also be used by tourists, businessmen and all other foreign learners at the primary stage.

- 1. Priority is given to the function of the language in the preparation of the material. The situations provided centre around two foreign diplomants. David Brown and Tom Green, concerning their life, work, shopping, social intercourse, traveling and other activities in Beijing and China. The various functional items are devised with careful planning and the situations develop in a vivid and natural way and expressed in standard and practical modern Chinese.
- 2. All the texts in the four volumes are written in the form of dialogues which move up step by step from easier and simpler language expressions to more difficult and complicated ones, from single sentences to sentence groups. Some functional items are repeated in cycles according to their specific usages and learners can learn whatever he needs beginning from any one of the four volumes.
- 3. About 10 to 13 new words are given in each lesson of the 1st Volume, 15 to 20 in the 2nd Volume and no more than 25 in

the 3rd and fourth Volumes. Because only a limited number of new words is added to each new lesson, the texts move up gradually and thus more repeated applications of the words will be provided and learners will find it easier to remember and apply what they learn. By the end of the fourth Volume, they will be able to learn about 1800 Chinese words.

Certain supplementary words are provided in addition to the new words in each lesson so that learners will be able to enlarge their vocabulary for wider scope of social activities.

4. To facilitate the learners who study Chinese on their own, Chinese Pinyin is given alongside with all the items that learners are supposed to learn, and English translations are provided to all the texts in the 1st and 2nd Volumes.

The Notes consist of two parts; (1) Proceeding from the differences between the Chinese and foreign languages, and in view of the difficulties of foreign learners in their study of the Chinese language, explanations are provided on the structures of the language and the peculiarities in the usage of certain expressions so that learners will be able to use the language and solve their practical problems in daily life. (2) Brief introductions of related Chinese culture are given so as to enable our learners to understand the situations where certain expressions should be used, and certain information regarding Chinese history, present—day society, some local conditions and customs, scenic spots and historical sites are also provided in order to help learners to apply the language correctly.

5. The various types of exercises are designed to give the learners a formal mastery of those key and difficult points that

have been dealt with through separate and all—round practices repeatedly.

6. Following each text are a list of stroke—order of the characters and a comparison list of the original complex and the simplified characters so as to facilitate the lesrners in their study of Chinese characters.

Grateful acknowledgements are due to comrades from the Beijing Language Institute Press, who offered useful advice and assistance in the course of the publication of this set of teaching material. Due to the limitations of our experience and ability, slips and shortcomings are unavoidable. Teachers and all other users of the material are earnestly invited to offer criticisms and suggestions which will be invaluable to the revision of the material in the future.

Authors February 1991

目 录

Contents

第一课 Lesson 1 ···································	(1)
课文 陪代表团	
Péi dàibiāotuán .	
Text Accompany a Delegation	
注释 Notes	(5)
l. "好几天" The use of "好 (hāo)"	
2. 不定量词"些" "些 (xiē)" as a measure word showing inde	finite
quantity	
3. "都十一点半了" The use of "都 (dōu)"	
4. "刚回来就上班了" . The use of "就 (jiù)"	
5. 动态助词"着" The aspect particle "着 (zhe)"	
练习 Exercises ······	(8)
汉字笔顺表 Table of Chinese Characters	(13)
第二课 Lesson 2 ······	(14)
课文 安排拜会	
Ānpái bàihuì	
Text Arrange a Visit	
注释 Notes	(19)
1. 用"没有"提问的句子 Questions with "没有 (méiyǒu)"	
2. "我就是" The use of "就 (jiù)"	
3. "刚"和"刚才" "刚 (gāng)" and "刚才 (gāngcái)"	
4. 介词"给" The preposition "给 (gěi)"	
5. 意义上的被动 Notional passive sentence	
练习 Exercises ·······	(22)

汉字笔顺表 Table of Chinese Characters	(28)
第三课 Lesson 3	(29)
课文 同意会见	
Tóngyì hùijiàn	
Text Agree to Meet the Guest	
注释 Notes	(34)
1. "您是哪里" The use of "哪里 (ndli)"	
2. 动量词作补语 The action—measure word used as compleme.	nt
3. "他那儿" The use of "他那儿 (tā nàr)"	
4. "以前" The use of "以前(yiqián)"	
5. "如果就" The construction "如果 (rúguð)就	
练习 Exercises ······	(38)
汉字笔顺表 Table of Chinese Characters	(45)
第四课 Lesson 4 ·····	(46)
课文 请假	
Qing jià	
Text Ask for leave	
注释 Notes	(51)
1. "一下儿"作补语 "一下儿 (yíxiàr)" used as complement	
2. "打个电话" The use of "个 (ge)"	
3. "被"字句 Sentences with "被 (bèi)"	
4. "又是星期六" The use of "又 (yòu)"	
练习 Exercises ·······	(55)
汉字笔顺表 Table of Chinese Characters	(60)
第五课 Lesson 5	(61)
课文 您看着安排吧	
Nín kàn zhe anpái ba	
Text It's Up to You to Fix It	
注释 Notes	(67)

1. 代词"每" The pronoun"每 (měi)"	
2. 代词"自己" The pronoun"自己 (zìjǐ)"	
3. "了 (liǎo)"作可能补语 "了 (liǎo)" used as potential complemen	nt
4. 形容词后的"点儿" "点儿(diǎnr)"used after adjectives	
5. "就一位" The use of "就 (jiù)"	
练习 Exercises(70	i)
汉字笔顺表 Table of Chinese Characters (76	(i
第六课 Lesson 6 ······ (77	′)
课文 去买菜	
Qù mǎi cài	
Text Go Shopping	
注释 Notes	3)
1. 表选择的"还是" "还是 (háishí)" used in alternative question	
2. 副词"更" "更 (gèng)"	
3. 动态助词"过" The aspect particle "过 (guo)"	
4. 表关联的"就" "就(jiù)" used to indicate connection	
5. "咱们"和"我们" "咱们 (zánmen)" and "我们 (wǒmen)"	
练习 Exercises (86	3)
汉字笔顺表 Table of Chinese Characters(92	2)
第七课 Lesson 7 ······ (94	1)
课文 我喜欢老式家具	
Wǒ xǐhuan lǎoshì jiāju	
Text I Like Old—Style Furniture	
注释 Notes ······· (100	1)
1. 复合趋向补语 "回来" "回来 (huílai)" used as complex direction	
complement	ıa.
2. "这么" The use of "这么 (zhème)	
3. "怎么还没来" The use of "怎么 (zēnme)"	
练习 Exercises(10)	3)

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com